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Hogy tudományos akadé
miák természettudományos fo
lyóiratokat adtak, ki, az nem 
magyar találmány, hogy köny
veket adtak ki, az már kevés
bé volt jellemző minden, aka
démiára. de azért előfordult 
másutt is. Ám az is jellemző 
általában az akadémiai kiadá
si tevékenységre, hogy száza
dunkra, történelmi arányok
ban, visszafejlődött; ami azt 
jelenti például folyóiratkiadás 
szempontjából, hogy a régi 
akadémiai folyóiratok még- 
mögjélengetnek ugyan, tradí
cióból, hagyományőrzésből, de 
szakmai tudományos jelentő
ségük. már korántsem az, mint 
egjMcét évszázada volt, a 
tudomány legújabb eredmé
nyei nem bennük találhatók. 
Hogy nálunk éppen fordítva 
lett napjainkra, hogy a tudo
mányos folyóirat- és könyv
kiadás tekintélye a Tudomá
nyos Akadémia kiadójánál 
koncentrálódott,, s a magyar 
tudomány ennek révén siker
rel lépett ki a nyelvi korlátok 
határai közül, hogy tényező 
lett a tudomány papíron rög
zítődő és értékesítőöő világ
piacán- hogy érvényesül az 
üzleti alapú világcégek között, 
az viszont olyan jelenkori 
magyar érdem, amelyhez ha
sonlót nálunk nagyobb és 
nyelvileg kevésbé elszigetelt 
országok sem produkáltak.

A Magyar Tudományos 
Akadémia nem természettudo
mányos intézmény volt, hanem 
minden tudomány otthona. A 
nyelvi és történeti tudomá
nyok játszották benne sokáig 
a nagyobb szerepet. Érthető, 
hiszen a, nemzeti reformkor- 
szakban jött létre azon cél- 
k "űz issei,- hogy „a tudomá
nyok minden nemeiben a 
nemzeti nyelv kimívelésére 
igyekezzék”. Hiba ezért a 
múlt századbeli Akadémián
kat --  mint gyakran szokásos 
— természettudományos ér
dektelenséggel vádolni. Na
gyon reális, józan és szüksé
ges feladat volt. amit maga 
elé tűzött, és ami elsősorban 
a teimészettudományok terü
letén volt. aktuális, nevezete
sen e tudományok magj'ar 
nyelvének megteremtése.

Elsőnek
logaritmus táblásat
Nyelvteremló feladatának 

az Akadémia derekasan ele
ge. ett, e törekvéseket metsz- 
s—.uenöen támogatta. Ebből 
ko.e..teáik, hogy fermészettu- 
upinanyos kiadványai között 
az. e,so 30 évben számos for
dítást és szakszótárt találunk. 
L-geiSo a természettudomá
ny..?... :oz számítható kiadvá
ny., .an nyelvi nehézsége min
dé:. esetre kevés volt, ez 
ugyanis egy logaritmustáblá- 
za. volt, Babbage munkája 
a.ápján készült 1834-ben, 
Nagy Károly felügyelete mel
lett, Londonban, Nagy Károly 
mint csillagász eléggé ismere
tes, korántsem méltatott azon
ban az a páratlan aktivitása, 
amit' AkEGémiáink életében, 
küikapcsoiatainak kialakításá
ban és átlalában az egész ma
gyar művelődésben játszott. 
Nagyon-nagyon megérdemelne 
egy kötetet a Múlt magyar 
tudósai című sorozatban. 
Ugyanazon évben, jelent meg 
egy „Mathematikai műszótár” 
is Pesten. A matematikai tár
gyú könyvek a következő 
években is legtöbbször tűntek 
fel az Akadémia természettu
dományi kiadványai sorában, 
szinte jelezve, hogy ez lesz az 
a tudomány, amelyikben ha
zánk az elkövetkező másfél 
évszázadban a nemzetközi po
rondon legmesszebb fogja vin
ni. a legelőkelőbb helyezést 
fogja elérni Az alapok már 
akkor kezdtek kialakulni. Az 
alapok? Hiszen akkor már túl 
volt ez a tudomány a hazai 
alapöntésnél, már megalkotta 
műveit a két Bolyai, megje
lent már az Appendix is. De 
a Bolyaiak azért valami rend
kívü liek  voltak, nem képvi

selték az akkori átlag magyar
matematikai iskolát. Az aka
démiai kiadványok közt ők 
nem szerepelnek, korabeli el
lenlábasaik inkább: így Győry 
Sándor: A felsőbb analysis 
elemei c. könyve (1836), majd 
a szabadságharc után Ameri
kába emigrált sokoldalú haza
fi, de matematikusként jóval 
jelentéktelenebb Vállas Antal: 
Felsőbb egyenletek egy isme
retlennel c. munkája (1841), 
több ismeretlennel, Arenstein 
Mihálynak a József Ipartano
da első matematikaprofesz- 
szorának: A képzetes mennyi
ségek tulajdonsága s mind 
anaiyticai mind mértani ér
telmük.

Nehézségek
A magyar természettudo

mány számára ekkor rendkí
vül fontos, lett volna egy meg
felelő folyóirat. Ám a Tudós- 
társaság ez irányú törekvései 
nem jártak sok sikerrel. 
Anyagi okok miatt kezdemé
nyezései e téren rövidebb- 
hosszabb idő múlva rendre 
zátonyra futottak.

A kiegyezés előtti években 
sikerült az, első tartósabb és 
rendszeresebb természettudo
mányi kiadványt az Akadé
mián létrehozni a matemati
kai és természettudományi bi
zottság szerkesztésében 1861- 
ben megindult „Mathematikai 
és természettudományi közle
mények vonatkozólag a hazai 
viszonyokra” címen. Ez 1944-ig 
létezett, rendszertelen kiad
vány volt, nem is annyira 
folyóirat, mint Inkább könyv
sorozat. hiszen legtöbb kötete 
egyetlen könyvnyi dolgozatot 
tartalmaz. 1865-ben, illetőleg 
1867-ben indították meg az 
Értekezések a természettudo
mány, és Értekezések a mate
matikai túdományok köréből 
című sorozatokat, melyek a 
század végéig jelentek meg, 
szintén eléggé rendszertele
nül, kezdetben szintén sok 
száz oldalas, később már fo- 
lyóíratnyi terjedelmű tanul
mányokkal. melyek általában 
az osztályok ülésein elhang
zott előadások voltak.

1882-ben végre megindult 
az első szabályos akadémiai 
természettudományi folyóirat, 
a Matematikai és Természet
tudományi Értesítő, amelyet 
már oly régóta kívánt, köve
telt a tudományos társadalom, 
mivel minden eddigi kiadvány 
fő baja a rendszertelen meg
jelenés, volt. Egyidejűleg vele 
született meg idegen nyelvű 
(döntően német, elvétve fran
cia) párhuzamosa, a Mathe- 
matische - und naturwissen- 
schaiüiche Barichte aus Un- 
gam.

A kiegyezés korában az aka
démiai természettudományi 
publikációs tevékenység az 
ismertetett sorozatokban és 
folyóiratokban játszódott le, 
tehát kifejezetten új (vagy a 
szerző által újnak tartott) 
eredmények közlésére szorít
kozott. Nem saját eredmények, 
összefoglaló könyvek kiadásá
ra alig került sor. A kiegye
zéstől az első világháborúig 
csupán 14 ilyen könyve jelent 
meg. Az Akadémia Könyv
kiadó Bizottság ui. az általá
nos munkák kiadását 1875-ben 
a Természettudományi Társu
lat feladatai közé sorolta. 
Azok a híres nagy főiskolai 
tankönyvek vagy szakkönyvek 
neves tudósaink tollából, e 
korból, melyeket máig is 
gyakran emlegetünk, így te
hát nem az Akadémia kiadá
sában jelentek meg.

Említettem, hogy a vagyona 
nagy részét hadikőlcsönbe fek
tető Akadémia az első világ
háború után igen nehéz anya
gi helyzetbe került, működé
sét csak a kultuszkormányzat 
rendszeres segítségével tudta 
biztosítani, amelyik többek 
között magára vállalta az 
Akadémia alkalmazottainak 
fizetését. A kormányzat en
nek alapján igyekezett erő
sebben belefolyni az Akadé
mia ügyeibe. Utóbbi elég ne
héz harcot folytatott, elég 
ügyesen, hogy a pénzügyi tá
mogatás ellenére autonómiáját 
megőrizze. Az Akadémiától 
bizonyára semmi sem állt tá
volabb, mint bármiféle prog
resszivitás. rendkívül konzer
vatív intézmény volt. ám

jobboldali, beállítottságú sem 
volt; sok esetben tőle telhető 
módon szembeszegült az el
lenforradalmi korszakban, az 
uralkodó irányzattal. A Hor- 
thy-korszaknak az Akadémia 
éppen ezért nem volt túl ked
ves intézménye.

Harminc év csúcsa
Az Akadémián belül a szel

lemtudományok (készakarva 
használom e szót társadalom
tudományok helyett) uralko
dása a korábbi korszakhoz ké
pest erősebb lett. A természet- 
tudományok terén éppen ezért 
már jelentkeztek törekvések 
az Akadémiától való elszaka
dásra. Ilyen tünet volt a 
Széchenjd Társaság megalaku
lása a 20-as években. Klebels- 
berg miniszter létrehozta az 
Országos Természettudományi 
Tanácsot, egy olyan szerveze
tet, amely az öscsorbaat az 
egyetemeken folyó kutatáso
kat anyagilag támogatni tud
ta. Az Akadémia szerepe a 
természettudományban s egy
úttal a természettudósok kö
zött csökkenőben volt. Ezt 
maga is felismerte s miután 
a váratlan Vigyázó-örökség a 
harmincas években anyagi 
helyzetét megint javította, az 
Akadémia is kezdett bizonyos 
kutatásokat anyagilag támo
gatni.
. A tudományos^kulturális in

tézményeknek centralizált mi
nisztérium irányítására tö
rekvő Klebelsberg az általa 
létrehozott Tudományos Tár
sulatok és Intézményeik Orszá
gos Szövetségén belül ezen in
tézmények könyv- és folyóirat
kiadását is egyesíteni akarta 
a Tudományos Sajtévál'ialat 
formájában. A Magyar Tudo
mányos Akadémia e törekvé
sekkel szemben állt és sikerült 
is megőriznie mind szervezeti 
függetlenségét, mrind kiadói 
tevékenységének függetlensé
gét.

Az akadémiai publikációs 
tevékenység vitathatatlan csú
csa az utolsó 30 év az Akadé
miai Kiadó keretében történő 
természettudományos folyó
irat- és könyvkiadás.

Soha ilyen messze, ilyen 
nagy számban el r.em jutottak 
magyar alkotások a világ 
minden részébe — tapasztar- 
latból merem mondani s ez az 
Akadémiai Kiadó érdeme. 
Kívánom, szolgálja hasonló 
sikerrel a magyar tudomány 
ügyét a közeli és a távoli jövő
ben is.

Hazánkban a legfiatalabb 
gyógyítási módok közé tartozik 
a barlangkezelés. Eddigi ered
ményei főként a, bányászok 
körében ismertek, tekintve, 
hogy a barlangkezelés lehető
ségeit a szénbányászat saját 
erejéből teremtette meg és 
biztosítja Jósvaíőn, és a 
bauxitbányászat nagymérvű 
támogatásával a Veszprém 
megyei Tapolcán a kórház ke
retében folyik a gyógykezelés.

Jósvcifö
Hazánkban 1959-ben a jós- 

yafői békebarlangban a Bor
sodi Szénbányák igazgatósága 
előzékeny és segítő magatartá
sa révén kezdődhetett meg a 
németországi ennepethali
Kluthert-barlangban végzett 
kezelések eredményeinek is
merétében a kísérleti gyógy
kezelés. Dr. Szoboszlai Ferenc, 
a barlangteezelést elindító fő
orvos erről szóló tájékoztatá
sa a „Jósvafői Gyógybarlang- 
ról és gyógyhatásúról” cimen 
a Nemzetközi Barlangtani 
Unió Barlangterápiai Szakbi
zottságának 1972. évi magyar- 
országi szimpóziumán hang
zott el. A Borsod-Abaúj- 
Zemplén megyei KÖJÁL 1952- 
től, évenként megismételt klí
mavizsgálatai alapján megál
lapította. hogy a barlang hő
mérséklete a külszíni hőmér
séklettől függetlenül, télen- 
n.yáron plusz 10 C-fok körül 
mozog, a levegő relatív ned
vessége 99--100 százalékos, az 
abszolút víztartalom 9,3 g/m3, 
a vízpárával telített levegő 
igen jelentős mennyiségben 
tartalmaz calciumionokat, az 
átlagosnál több széndioxidot, 
jelentős mennyiségű magné
ziumot és hidrokarbonátot, 
valamint szulfátot, nitrátot és 
ammóniát, a legújabb kutatá
sok szerint még jelentős 
mennyiségű kloridot és vasat 
is. A gyógybarlang levegőjé
ben baktériumok gyógykúráz- 
tatások közben is csak mini
mális mennyiségben mutatha
tók ki. Azokat, valamint á 
levegőben lebegő egyéb szeny- 
nyező anyagokat a barlang
ban keletkező vízpára köpeny- 
nyel borítja be és rendkívül 
gyorsan lecsapja. A barlang 
levegője gyakorlatilag szeny- 
nyeződés- és teljes mértékben 
allergénmentes. Fontos jel
lemzője az elektromosságmen
tessége, aminek következté
ben a barlangban a fronthatá
sok nem érvényesülnek. A 
„Béke-barlang” és a „Klu- 
thert-barlang” klímájának 
megközelítő azonossága adott 
indítékot arra. hogy Jósvafőn 
az észak-magyarországi szén
bányavállalatok idült hörghu

rut és tüdőasztma betegségben 
szenvedő dolgozói egészségi 
állapotának helyreállítása, il-. 
letőleg megjavítása érdekében 
megkezdjék a gyógykezelést. 
E vizsgálatokban, illetőleg a 
gyógykezelésben dr. Szobosz
lai Ferenc főorvoson kívül dr. 
Iíirchknopf Márton, az ózdi 
kórház főorvosa és dr. Krasz- 
kó Pál, az edelényi tüdőgyógy
intézet főorvosa vittek jelentős 
szerepet.

A tapasztalatok szerint a 
résztvevők 44 százalékánál 
gyógyszerszedéstől mentes, 
tartós, fiatalkorúaknái gyó
gyulás jellegű javulás- követ
kezett be. Á további 49 száza
léknál részben gyógyszersze- 
dés nélkül, részben a megszo
kott gyógyszerek csökkentése 
mellett tartós tüneti javulás, 
rohamok és köhögés enyhülé
se. továbbá könnyebb köpet- 
ürítés és közérzetjavulás volt 
észlelhető. Mindössze 7 száza
léknál bizonyult a gyógykúra 
hatástalannak, inkább a ma
gas életkorúaknái, tekintve, 
hogy náluk már elfajulások 
álltak fenn. A barlangklíma 
gyógyhatása minden bizonnyal 
több fizikai és kémiai ténye
ző együttes hatásának ered
ménye.

A tartózkodási idő a bar
langban 3 héten keresztül na
pi 5 óra volt. A gyógykezelési 
eredmények alapján az egész
ségügyi miniszter a jósvafői 
„Béke-barlang” két meghatá
rozott részét 1969-ben gyógy- 
barlanggá minősítette. A bá
nyászati dolgozók fekvőbeteg
ellátása érdekében a bányá
szat által létesített moteljelle- 
gű faépületben az 1976. évi 
kezelési idényben 30 férőhe
lyen 213 beteg vehetett részt 
a gyógybarlangkezelésben. Kí
vülük még egyéb elhelyezés 
(pl.: fizetővendég-szolgálat)
révén 157 beteg kezelése volt 
biztosítható. A férőhelyek 
számát a bányászat ez évben 
50-re emelte. Ezzel évente 140 
légzőszervi beteggel, több ve

rheti majd igénybe a gyógy- 
barlangkezeiést. Sajnos ez idő 
szerint még csak a tavasztól 
őszig tartó idényben fogadhat 
a barlang betegeket.

Tapolca
Tapolcán a század első évei

ben fedezték fel a Tavas-bar
langot. A látogatók közül töb
ben kedvező hatást észleltek 
magukon, amennyiben légzé
sük könnyebbé vált. Ez arra 
késztette az ottani kórházat, 
hogy a tavasbarlang elkülö
níthető részeiben szerény be
rendezéssel megteremtse a 
gyógykezelés feltételét. A kí
sérleti gyógykezelés megkez
dése az észlelések alapján in
dokolt volt. A klimatikus kö
rülmények vizsgálata, vala
mint a kezelés eredményei bi
zonyítják, hogy a levegő ab
szolút nedvességtartalma, a 
magas relatív páratartalom, a 
pára kondenzátora magas kal
ciumtartalma. a levegő tiszta
sága és a kedvező hőmérsék
let révén a barlang a légző
szervi betegek gyógykezelésére 
alkalmas. A tavasbarlang meg 
nem szüntethető idegenforgal
mára tekintettel a kórház 
alatti barlang szerepe került 
előtérbe. Ez a helyzet az or
vosi ellátás szempontjából na
gyon kedvező, s éppen ez te
szi majd lehetővé a gyógy- 
barlangkezelés további fejlesz
tését.

A bauxitbányászat, illetőleg 
az Alumíniumipari Tröszt ál
dozatkészségével megoldódott 
a betegeknek liften történő 
szállítása a barlangba, illető
leg a barlangból. Megoldatlan 
a fekvőhelyet igénylő betegek
nek elhelyezése. Folyamatos 
kezelés a fekvőbetegek részére 
csak a téli időszakban biztosí
tott annak révén, hogy az ok
tóber közepétől április közé
péig szünetelő, helybeli, kevés 
férőhellyel rendelkező szállo
da ágyait a kórház a téli idő
szakra kibérli. A gyógybar- 
langkezelést a Korányi TÍ3C és 
Puimonológiai Intézet szak
mailag segíti. A gyógykezelés 
tényezőit és eredményeit dr. 
Somogyi József főorvos, a 
Nemzetközi Barlangtani Unió 
Barlangterápiai Szakbizottsá
gának előbb jelzett szimpozio- 
mán 1972. évben, és a Korányi 
Frigyes TBC és Tüdőgyógyász 
Társaság nagygyűlésén 1976. 
évben ismertette. E; ismerése 
a magyar bar anggyógy ászai
nak, hogy a nemzetközi szak

VOLÁN I. SZ . VÁLLALAT
B. C, E kategóriás jogosítvány megszerzésére
kiképez gép jármű vezetőket,
munkahelyek Budapesten és Pest megyében
A vállalat a tanfolyam idejére munkabért fizet 
és fedezi a tanfolyam költségeit

Kiképzés feltételei:
büntetlen előélet. 8 általános iskolai végzettség, 
betöltött 18. életév

Felvételre jelentkezés:
munkanapokon 8—15 óra között az alábbi 
címeken a személyzeti vezetőnél:
Budapest XIV., Pillangó u. 22.
Budapest XIV., Mogyoródi u. 32.
Budapest III., Zay u. 24.
Budapest IX., Táblás u. 36—38.
Budapest XV., Bogáncs u. 1—3.
Budapest XIII.. Hegedűs Gyula n. 45.
Cegléd. Külső-Körösi út 12035 hrsz.
Gödöllő, Dózsa Gy. u. 65.

Felvilágosítás kérhető továbbá:
Budátok, Kövirágsor 15—17.
Budaörs. Rákóczi út 40.
Százhalombatta. Erőmű u. 3.
Érd. Diósdi út 3.
Pilisvörösvár, Kő u. 39.
Szentendre, Dózsa Gy. út 8.
Kiskunlacbáza. Rákóczi u. 20.
Dabas. Vasútsor 
Nagykőrös. Szurdok-dűlő 3.
Nagykáta, Jászberényi út 1.
Mouor. Petőfi u. 1.
A bonc. János u. 2.
Vác. Deákvári-fasor 
Aszód. Pesti út 25.

A vállalat 5. sz. üzemegysége fenti feltételekkel 
b ő i gépjárműv/rtteket is kiképez

Jelenik?vés- Bp IX., Táblás u. 36—38.

bizottság titkára magyar em
ber, dr. Kessler Hubert geo-j 
lógus.

Gyógykezelés folyik még a 
Baranya megyei Idegenfor
galmi Hivatal kezelésében les 
vő Abaligeti-barlangban. Az  
ottani kezelések eredményei is 
jók. Gyógybarlang-kezelés le
hetőségeinek megállapítása cél
jából a fővárosban, a SZOT 
rózsadombi üdülője alatti, bar
langban és a Gellérthegy bar
langjaiban vizsgálatok folytak. 
E-z utóbbinál a légzőszervi be
tegek kezelésén kívül a gyógy
fürdőzés lehetőségével is szá
molhatunk.

A jövő kilátásai
A gyógybarlang-kezelésnek 

immár közel 20 esztendős 
múltja van hazánkban, ennek 
eredményét a még rendkívül 
kevés férőhely ellenére is most 
már több ezer ott kezelt beteg 
és a kezelőorvosok tanúsíthat
ják.

A jövőt illetően a barlangok 
kedvezőbb kihasználása volna 
az egyik, o fekvőhelyek, bizto
sítása a másik követelmény. A 
szénbányászat sem Jósvaíó, 
sem Tapolca vonatkozásában 
néni zárkózott el a támogatás
tól. A mezőgazdaságban dol
gozó nagyszámú légzőszervi 
betegükre tekintettel, a terme
lőszövetkezetek is már évek
kel ezelőtt be akartak, kapcso
lódni, példáyl Tapolcán a fek
vőhelyek számánalt emelésével 
kapcsolatos igények kielégíté
sébe. Jósvafőnél hasonló volt 
az érdeklődés. Maga a bányá
szat a bányászbetegek elhe
lyezésén túlmenőleg a gyógy
kezelés célját szolgáló bar
langrészek bővítését, illetőleg 
újabb barlangrész feltárását 
helyezte a maga részéről kilá
tásba. Nem a bányászaton és 
a tsz-eken múlott, hogy ez 
nem történt meg.

Kívánatos volna, hogy azok 
az ipari vállalatok és terme
lőszövetkezetek, amelyeknek 
dőlgózói között nagyszámú a 
légzőszervi beteg. Segítsék a 
gyógy barlang-kezelést. Az 
ilyen célú kezdeményezések, 
támogatások természetesen 
csak az Egészségügyi Minisz
térium és a SZOT támogatásá
val lehetnek eredményesek. 
Ennek révén nemcsak Jósva- 
fő, Tapolca, de Abaliget is az 
eddiginél fokozottabb, Buda
pest pedig új szerephez jutna.

A gyógybarlang-kezelés fej
lesztését elsősorban és szigo
rúan a magyar betegek gyó
gyítása szemszögéből kell néz
nünk. Tudnunk kell azonban 
arról, hogy már a jósvafői kez
deményezés első éveiben ko
moly érdeklődés mutatkozott 
külföldről. írásban ma már 
nem bizonyítható, hogy Kana
da nagyszámú légzőszervi be
tegségben szenvedő gyermek 
folyamatos kezelésére kért 
ajánlatot. A Borsodi Szénbá
nyák igazgató-főorvosa 10 év
vel ezelőtt már 14 országból 
érkezett levelekkel tudta iga
zolni az érdeklődést. Gyógy- 
idegenforgalmi szempontból a 
Tengerszem-szálló juthatna 
kezdetben szerephez. Mind 
Jósvafő községnek, mind Ta
polca városnak fel kellene fi
gyelnie arra a lehetőségre, 
hogy a barlanggyógyászathoz 
fűződő érdekek fokozottabb 
védelme érdekében a gyógy
hellyé, esetleg üdülőhellyé 
minősítés államigazgatási el
járását megindítsák, illetve azt 
előkészítsék. A jósvafői „Bé
ke-barlang” gyógvbarlanggá 
minősítésére 10 évvel ezelőtt 
került sor. A tapolcai bar- 
langkezelés eredményei alap
ján a kórház alatti barlang 
gyógy barlanggá minősítését 
minél előbb napirendre kelle
ne tűzni.

Meg kell még említeni, hogy 
a barlangi gyógykezelés, főleg 
a klimavizsgálatokkal, a terü
letileg illetékes KöJÁL-ok 
előzetes és azóta is folyamatos 
munkája révén indulhatott be. 
Támogatásuk a jövőben sem 
nélkülözhető. A gyógybarlang- 
kezelés a Bányaipari-, vala
mint a Vegyipari Dolgozók 
Szakszervezetének legerőtel
jesebb támogatását élvezi.

A barlangi gyógykezelésről, 
annak eredményességéről és e 
téren a jövőt illető feladatok
ról a gvósvkezelést ellátó és 
munkáját segítő orvosok ille
tékesek nyilatkozni.

Dr. Dongó Pál

A barlanggyógyászat


